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ایده اکران فیلم های خارجی برای چندمین 
بار در سینمای ایران مطرح شده و در شرایط 
حاضر برخی آن را برای برون رفت از بحران 
شــکل گرفته مثبت اما برخــی دیگر آن را 

بی فایده می دانند.
به گزارش ایلنا، ســینمای ایران در چند ماه 
گذشــته با رکود کم ســابقه ای همراه بوده و 
میزان مخاطبان آن به شــدت رو به کاهش 
است و در این وضعیت عدم تمایل صاحبان 
آثار به اکران فیلم هایشــان باعث شــده تا 
همچنان ســینمای ایران بــا بحران کمبود 
مخاطب و به تبع آن بحران های اقتصادی و 

معیشتی برای اهالی سینما همراه باشد.
در این شرایط قطعاً اکران فیلم های سینمایی 
پرمخاطــب می تواند بهتریــن راهکار برای 
برون رفت از بحران باشــد اما از طرفی عدم 
تمایــل صاحبان آثار ســینمایی بــه اکران 
فیلم هایشــان باعث شده تا عملًا این ایده به 
اجرا نرسد و مسئولان و کارشناسان سینمایی 
را به بررســی راه های دیگر برای حل معضل 

اقتصادی موجود ترغیب کنند.
به تازگی در شورای راهبردی اکران موضوع 
اکران فیلم های خارجی توسط محمد خزاعی 
)رئیس سازمان ســینمایی( مطرح شده که 
پیش تر نیز این ایده در دوره های قبل مطرح 
شــده بود اما هیچ گاه ایده ای کارسازی برای 

حل بحران های اقتصادی سینما نبوده و حتی 
در بسیاری مواقع به صورت کامل و دقیق نیز 
اجرا نشده است. با توجه به اینکه در شرایط 
حاضر میــزان مخاطبان ســینما به حداقل 
رسیده باید این موضوع را مورد بررسی قرار 
داد که آیا فیلم های خارجی می توانند مردم 
را با ســینما آشتی دهند یا خیر؟ در گفتگو 
بــا محمد قنبری )مدیر پردیس ســینمایی 
باباییــان )پخش کننده  داریوش  و  مگامال( 
و تهیه کننده ســینما( ایــن موضوع را مورد 
بررســی قرار دادیم که در ادامه مشروح این 

دو گفتگو را می خوانید:
 فیلم های توقیفی اکران شوند

داریــوش باباییان در گفتگو بــا ایلنا اظهار 
داشت: مشــکل بزرگ ما در حال حاضر قهر 
مخاطب است که دلایل مختلفی دارد. یکی 
از این دلایل به مشــکلات اقتصادی مربوط 
می شــود، مردم درگیر مشــکلات اقتصادی 
و معیشــتی فراوان هستند که نمی توانند با 
خانواده به سینما بروند و در واقع خرید بلیت 
ســینما که یک هزینه تفریحی است برای 
افراد در اولویت نیســت. در واقع قشری که 
به سینما می رفت امروز بالاجبار سینما را رها 

کرده است.
باباییان خاطرنشــان کرد: دلیل دیگری که 
باعث شــده تا میزان مخاطبان ســینما به 

حداقل برسد، جو اعتراضی است و تازه ترین 
عامل نیز کمبود مخاطب در سینمای ایران 
شدت گرفتن دوباره شــیوع کرونا در کشور 
اســت. قشــر مرفه فیلم های روز دنیا را در 
خانه می بیند و مدت هاســت کــه کمتر به 
سینما می رود و طبقه متوسط هم به همان 
دلایلی که عنوان کردم کم کم از سینما فاصله 
گرفته و این معضلی نیست که بتوان آن را به 

سادگی کنار گذاشت.
وی افــزود: در این مدت بــا توجه به اینکه 
صاحبان آثار حاضر به اکران فیلم هایشــان 
نبودند به یکسری فیلم ها سوبسیدهایی داده 
شد که تهیه کنندگان حاضر به اکران شدند. 
اگر به همه فیلم ها مثل فیلم »بخارســت« 
سوبســید داده شــود قطعاً  همــه حاضر به 
اکران هســتند اما متأســفانه این امتیازها 
فقــط به فیلم هایی خــاص تعلق می گیرد و 
دیگر سینماگران این امکان را ندارند. در این 
شرایط که راهکارهای بهتر را کنار گذاشته ایم 
اکران فیلم های خارجی ایده بدی نیست اما 
تنها می تواند رضایت سینمادار را جلب کند 
وگرنه برای دیگر اهالی سینما فایده ای ندارد.
این تهیه کننده در ادامه گفت: اگر قرار است 
سینماگر مورد حمایت قرار بگیرد باید دولت 
به فیلم های ایرانی سوبسید بدهد تا فیلم های 
ایرانی بیشــتری اکران شــوند؛ ایــن اتفاق 
می توانــد با یک برنامه ریــزی و طبقه بندی 
منطقی فیلم ها امکانپذیر شود. کار دیگری که 
می توان برای کمک به سینما انجام داد این 
است که قیمت بلیت کاهش پیدا کند، دولت 
می تواند پنجاه درصد قیمت بلیت را بپردازد 
تا هم صاحب اثر متضرر نشــود و هم مردم 
بتوانند به سینما بروند. این راهکار می تواند 

در این بحران عملی شود.
تهیه کننــده فیلــم ســینمایی »مزاحم« با 
اشــاره به اینکه سوبســیدها برای تشــویق 
فیلمســازان بــه اکران نباید مختص قشــر 
خاصی از سینماگران شود، تأکید کرد: باید 
به همه فیلم ها توجه شــود و امتیازاتی برای 
اکران داده شــود که فیلم های خوب اکران 
شــوند. وزارت ارشــاد باید از همه ســینما 

حمایت کند و حمایت هایــش را نباید تنها 
به فیلم های خاصی معطــوف کند. حمایت 
از فیلم هــای ایرانی هم به نفع ســینمادارها 
اســت و هم دیگر اهالی سینما چراکه قطعاً 
فیلم های ایرانی مخاطبان بیشتری نسبت به 
فیلم های خارجی دارد. باباییان درباره اکران 
فیلم های توقیف شــده نیز گفت: ایده اکران 
فیلم های توقیفی در این شــرایط ایده بسیار 
خوبی است، قطعاً همه فیلم هایی که با پروانه 
ساخت تولید شــده اند، حق دارند که اکران 
شــوند و به نظر من بهتر است مسئولان به 
جای اکران فیلم های خارجی به این موضوع 
توجه داشــته باشــند. در ماه های اخیر ایده 
اکران فیلم های خارجــی با اکران یک فیلم 
هندی که خیلی هم اثر پرفروشی در هند بود 
امتحان شــد که در کشور ما فروش چندانی 
نداشت. این تهیه کننده در پایان اظهاراتش 
تأکید کرد: بزرگ ترین مشــکل ما که باعث 
شده مشکلات بسیاری برای سینمای ایران 
ایجاد شود مسئله کپی رایت است؛ تلویزیون 
ایــران فیلم های خارجی را بــدون پرداخت 
هزینه کپی رایت نمایش می دهد و در مقابل 
آن تلویزیون هــای خــارج از ایران فیلم های 
تهیه کننده های ایرانــی را به صورت رایگان 

نمایش می دهند. 
اکران خارجی ها رقابت ایجاد می کند

محمد قنبری درباره شــرایط اکران به ایلنا 
گفت: حدود ســه سال اســت که در سینما 
مگامال فیلم خارجی اکران می کنیم و همین 
الان هم دو فیلم »کانجورینگ ۳« و »مکان 
ساکت ۲« در سالن وی آی پی در حال اکران 
است. قنبری خاطرنشــان کرد: به طور کل 
مردم فیلم های ترســناک را برای دیدن در 
سینما می پسندند، اگر ما بخواهیم فیلم های 
خارجی روز را در سینماهایمان اکران کنیم 
قطعاً اتفاق خوبی است و کم کم می تواند به 

اقتصاد سینما کمک کند.
وی افــزود: دو فیلمــی کــه در حال حاضر 
در پردیــس مگامال اکران شــده اند،  آثاری 
هســتند که در پلتفرم ها و اینترنت نیز برای 
دانلود رایگان در دسترس هستند اما برخی 

مخاطبان علاقــه دارند اینگونه آثــار را در 
ســینما هم ببینند. اگر فیلم های روز اکران 
شوند قطعاً استقبال بیشتری از آن ها صورت 
خواهــد گرفت که البته شــرط ایــن اتفاق 
انتخاب آثار مناسب و مخاطب پسند است. دو 
فیلمی که عنوان کردم حدود یک سال است 
که در این سینما اکران می شوند و همچنان 
مورد اســتقبال مردم هستند و حتی برخی 
مخاطبان این فیلم ها را چند بار دیده اند. به 
نظر من فیلم های ترســناک و انیمیشن های 

روز قطعاً با استقبال بهتری روبرو می شوند.
قنبری درباره خرید فیلم های خارجی توسط 
پخش کننده های ایرانی گفت: امســال فیلم 
»خیزش، غرش،  آتش« توســط خانه فیلم 
خریداری و به شکل قانونی اکران شد. به نظر 
می آید که برخی دفاتر پخش و تهیه کنندگان 
امکان خرید فیلم هــای خارجی را دارند و از 
این طریق می توان اکران قانونی داشــت که 
همزمان با اکران فیلم در دیگر کشــورهای 
جهان باشد. اگر این اتفاق رخ دهد قطعاً اتفاق 
مثبتی است اما اگر این امکان وجود نداشته 
باشــد، فیلم های خوبی که جایزه گرفته اند 
هم چنــد وقت پس از اکــران می توانند در 
سینماهای ایران نمایش داده شوند که قطعاً 
مخاطبان محدودی خواهند داشت اما بدون 
شک استقبال به اندازه زمانی که این فیلم ها 

در دنیا اکران شده اند،  نخواهد بود.
فیلم هــای روز هالیوودی  افزود: قطعــاً  وی 
و دیگر کشــورها که مردم آن ها بشناســند 
می توانند مورد اســتقبال قــرار بگیرند. من 
افرادی را می شناسم که برای دیدن فیلم های 
روز دنیا در سینما، به کشورهای همسایه سفر 
می کننــد و فیلم های را با کیفیت می بینند. 
مطمئناً اکثر فیلم هایی که می توانند در کشور 
ما با موفقیت اکران شوند فیلم های هالیوودی 
هســتند ولی فیلم های دیگر کشــورها هم 
می تواننــد گزینه های مناســبی برای اکران 
باشــند. به طور کل اکران فیلم های خارجی 
در ایران با آزمون و خطا روبرو است و در یک 
بازه یک ساله می توان به نتیجه گیری قطعی 

درباره فیلم های مناسب برای اکران رسید.

گزینه های روی میز سازمان سینمایی برای رونق فروش

نمایش فیلم های ترسناک، انیمیشن و توقیفی می تواند فروش را بهبود بخشد

زمانی که دو رنگ شــدن مجسمه فردوسی در صدر اخبار 
قرار گرفت، عده ای از هنرمندان این نکته را یادآور شــدند 
که اتفاقی که برای مجســمه فردوســی افتاد، اولین نمونه 
نبــوده و آخرین هم نخواهد بود. حال با گذشــت چند ماه 
از آن اتفاق، اگر از کنار میدان حر رد شــوید، خواهید دید 
که شیرهای اصلی میدان که از جنس مس هستند نیز دو 
رنگ شــده اند و دقیقا مشــخص نیست که این مجسمه ها 
سیاه هستند یا مسی! به گزارش ایسنا، به نظر می رسد دو 
رنگ شدن شــیرهای اصلی میدان حر که توسط غلامرضا 
رحیم زاده ارژنگ از جنس مس ساخته شده است، به علت 
در معرض آلودگی هوا بودن اســت البته که پس از بررسی 
خبرنگار تجسمی ایسنا مشخص شــد که این مجسمه ها 
دچار آســیب هم شده اند. بر این اســاس، این مجسمه ها 
تنها ســیاه نشده اند بلکه به نظر می رسد طی زمان به علت 
رطوبت هوا روی قســمت هایی از آنها سیاهی گرفته است. 
به هر حال این امر نشان می دهد که این مجسمه ها همان 
طور که معاون فرهنگی و هنری ســازمان زیباسازی تهران 
به ایسنا می گوید نیازمند ترمیم هستند. همچنین باید در 
نظر گرفت که شست وشــوی آثار هنری شــهری از جمله 
برنامه های سازمان زیباســازی شهری تهران است که باید 
به صورت اصولی صورت بگیرد؛ چراکه اگر این اتفاق توسط 
افراد غیرمتخصص انجام شود، آسیب های جبران ناپذیری 
متوجه آثار خواهد بود. نمونه بارز آسیب به آثار هنری حین 
شست و شو، مجسمه فردوسی است که حتی در ابتدا گمان 
می رفت مجســمه به صورت نیمه کاره شســته شده باشد 
ولی بعدا مشــخص شد که شست و شــوی غیراصولی اثر، 
موجب آســیب رسیدن به آن شده است. البته باید در نظر 
گرفت که همانطور که یکی از مسوولان سازمان زیباسازی 
شهری به ایسنا گفته است، بخش هایی از این مجسمه طی 
جریاناتی پس از آسیب دیدن، رنگ شده و به همین دلیل 
اکنون قسمت های رنگ شده دوده کمتری به خود می گیرد 
و به همین ترتیب مجسمه به دو رنگ در می آید. حال این 
مجسمه که به هر جهت از مدت ها پیش دچار آسیب شده 
و قرار بوده که از تیرماه براساس قول های مسوولان در نوبت 
ترمیم قرار بگیرد، هنــوز در همان وضعیت دو رنگی باقی 
مانده است. البته در شست وشوی مجسمه های شهری که 
مدام در معرض آلودگی هوا، باد و باران و حتی وندالیســم 
هســتند، باید بنابر آنچه پیشــتر بیژن غنچه پور، هنرمند 
مجسمه ســاز در گفت وگو با ایسنا بیان کرده بود، در نظر 
گرفت که مجسمه ســاز هنگام ساخت احجام مجسمه اش، 
تیره و روشــنی ها و خاکســتری های مجســمه را کنترل 
می کند. حال اگر پروســه مرمــت باعث به هم ریختن این 
سایه روشن ها شود و بخش هایی از مجسمه به طور گزینشی 
لایه برداری شــود، عملا طراحی و ایده مجسمه ساز نادیده 

گرفته شده است. همچنین مرمتکاران برای شست وشوی 
مجســمه ها باید به تصویری که خالق اثر خلق کرده وفادار 
باشــند و تغییری در اصل آن به وجود نیاورند. در شــرایط 
فضای باز که گرد و غبار و آلودگی باعث می شــود مجسمه 
به مرور زمان تیره شود، در صورت اقدام برای شست وشو یا 
لایه برداری، این عمل باید به طور یکدست و هماهنگ در 
سرتاســر مجسمه رخ دهد تا شاهد چنین اتفاقی برای یک 
اثر ملی و ارزشمند نباشیم. اکنون باید دید مجسمه های شیر 
میدان حر که قبلا هم با حواشی متعددی به علت تخریب رو 
به رو شده بودند، در وضعیتی که اکنون دو رنگ شده اند به 
چه سرنوشتی دچار خواهند شد؟ آیا این مجسمه ها نیز پس 
از شست و شو یه سرنوشتی مشابه تندیس فردوسی دچار 
خواهند شــد یا اینکه این بار قائله ختم به خیر خواهد شد. 
البته ممکن اســت که این مجسمه ها که همچون بسیاری 
دیگر از مجســمه های معروف شهری تا مدت های مدیدی 
قرعه مرمت به نامشان نیفتد و فعلا همین طور که هستند 
باقی بمانند. البته نکته دیگری که باید درباره شیرهای میدان 
حر در نظر گرفت این است که چند شیر میدان، از متریال 
مشابهی نیستند؛ در حقیقت دو شیری که برای بار سوم به 
میدان اضافه شــدند، در بار اول از جنس مس بوده، بار دوم 
فایبرگلاس و بار ســوم از متریال محکم تری مانند بتون و 
فایبر ساخته شده اند تا مدت عمر طولانی تری داشته باشند. 

ولی به هر جهت این مجســمه ها آنگونه که باید با یکدیگر 
هماهنگی ندارند و اکنون هم که مجسمه های مسی به آن 
وضعیت دو رنگی درآمده اند کار خراب تر شده است؛ هرچند 
به علت وضعیتی که مجســمه های ساخته شده از جنس 
فایبر دچارش شــده بودند، چاره ای جز تخریب و بازسازی 
نبود.همچنین زمانی که شــیرهای میدان حر تخریب و در 
مرداد ۱۴۰۰ ترمیم شدند، قرار بود به فاصله چند ماه، دیگر 
شیرها نیز ترمیم شوند اما هنوز بعد از گذشت بیش از یک 
ســال خبری از ترمیم این شیرها نیست که البته به گفته 
مقامات مســوول این تعویق آگاهانه و برای بررسی بیشتر 
است. در همین راستا ایسنا تصمیم گرفت تماسی با مجید 
قادری ـ معاون فرهنگی هنری سازمان زیباسازی تهران ـ 
داشته باشد. این مقام مسوول در ابتدا درباره برنامه سازمان 
زیباســازی در جهت مرمت مجسمه های شهری بیان کرد: 
پیرو اجرای طرح ســاماندهی و بهسازی المان های شهری 
به ویژه مجسمه های فاخر شهری، برنامه ریزی جدی برای 
کارشناسی وضعیت فعلی مجسمه های شهری و مرمت آثار 
در دستور کار قرار دادیم. طی سال های اخیر مجموعه ای از 
آثار فاخر شهری در بوستان ایرانشهر، پارک لاله و بوستان 
ملت از هنرمندانِ به نام، مرمت شده و در ادامه این جریان 
مرمت تندیس فردوسی اثر استاد صدیقی هم انجام خواهد 
شــد. قادری همچنین درباره سرنوشــت مجسمه میدان 

فردوسی در توضیحات بیشتر عنوان کرد: از سال گذشته با 
نظر کارشناسی استادان مجسمه سازی فرایند مرمت تندیس 
آغاز شده است. با توجه به اهمیت و ارزش تندیس فردوسی 
از متخصصان داخلی برای انجام فرایند تخصصی مشــورت 
گرفته شــد. چندی پیش هم جلســه ای در حضور کمیته 
هنری سازمان داشتیم که آقایان ایرج محمدی و طاهر شیخ 
الحکمایی نیز در آن حضور داشــتند و به صورت مستقیم 
از مجســمه بازدید کردند. همچنین با توجه به نوع جنس 
سنگ تندیس و شرایط اقلیمی شهر تهران و محدودیت در 
دفعات مرمت اثر، می بایست این اقدام با دقت نظر، بررسی 
چند جانبه و مشورت متخصصان خارج از کشور انجام شود. 
حال به چند شرکت خارجی برای مرمت اثر ایمیل زده ایم 
و پیگیر هستیم تا مجســمه را مرمت کنیم. این فرایند با 
تکمیل نظرات کارشناسی و دعوت از مجریان متخصص با 
استفاده از روش ها و مواد مناسب شرایط و جنس مجسمه 
ادامه خواهد یافت و به محض شرایط مناسب آب و هوایی 

اجرا آغاز خواهد شد.
قادری درباره دو رنگی مجســمه فردوسی هم توضیحاتی 
ارائه داد و گفت: بخش هایی از این مجســمه پس از آسیب 
دیدن رنگ شــده؛ به همین دلیل لایه های سنگ مجسمه 
پر شــده است. اگر اکنون مجســمه دو رنگ شده است به 
علت این است که آن جاهایی که رنگ شده دوده نمی گیرد 
و آنجاهایی که ســنگ اســت دوده می گیرد. حال درصدد 
این هستیم که مجسمه را مرمت کنیم. باتوجه به سابقه ای 
که فرزندان آقای ابوالحســن صدیق دارند و قبلا هم پسر 
ایشــان مجسمه را مرمت کرده اســت، با دختر او صحبت 
کرده ایــم تا در کار حضور داشــته باشــد. از مدیر معاون 
فرهنگی هنری ســازمان زیباســازی تهران درباره انتقال 
مجســمه فردوسی به موزه سوال کردیم. پاسخ داد: مسئله 
مهم درباره حفظ و نگهداری آثار فاخر مجسمه های شهری، 
انتقال آثار به باغ موزه مجســمه است که درباره برخی آثار 
مانند آثار اســتاد صدیقی به جهت شرایط اثر تنها یک بار 
جابه جایی به محل مناسب امکان پذیر است که به محض 
تکمیل طرح مطالعاتی موزه و ایجاد فضای مناسب، انتقال 
آثار انجام خواهد شــد. بدیهی است تا زمان تحقق این امر، 
سازمان زیباسازی برای حفظ و نگهداری این آثار ارزشمند 
تــلاش و اقدام خواهد کرد. او درباره شــیرهای میدان حر 
هم گفت: درباره بهسازی و مرمت مجسمه های دیگر شهر، 
شیرهای منصوب در میدان حر نیز پیرو برنامه ریزی، پس 
از اجرای یک نمونه مجســمه شیر بتنی، ضرورت گذشت 
زمان به منظور بررسی وضعیت نمونه ساخته و نصب شده 
احساس مي شد. شیر بتنی  به عنوان اولین اثر بتن پلیمری 
می بایســت به عنوان اولین نمونه اجرا شــده در کشور در 

شرایط و تغییرات آب و هوایی بررسی شود.

»سووشون« در خانه تاریخی شیراز چگونه ساخته شد؟مجسمه های میدان »حر« هم دو رنگ شدند
به دنبال واکنش هایی به حضور گروه فیلم ســازی »سووشون« در خانه تاریخی 
»نصیرالملک« که درهای آن به روی گردشگران بسته بوده است، رییس انجمن 
دوست داران میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس گفت: ساخت این اثر در 
اماکن تاریخی با همراهی این انجمن بوده تا از آســیب های احتمالی جلوگیری 

کنند.
با انتشار گزارشی در ایســنا درباره نگرانی از وضعیت عمارت »نصیرالملک« در 
شیراز همزمان با حضور گروه فیلم سازی »سووشون« به کارگردانی نرگس آبیار 
و طرح پرســش درباره چگونگی حضور گروه های فیلم ساز در اماکن تاریخی با 
توجه به دســتورالعمل ممنوعانه وزارت میراث فرهنگی، عوامل سازنده این اثر، 
پاســخ گویی در این باره را به انجمن دوســت داران میراث فرهنگی و گردشگری 

استان فارس واگذار کردند که در جریان ساختِ این اثر در اماکن تاریخی بود.
مسعود منیعاتی ـ رییس انجمن دوست داران میراث فرهنگی و گردشگری استان 
فارس ـ به ایسنا گفت: به دلیل علاقه به اثر سیمین دانشور، »سووشون« و کمک 
به معرفی آثار تاریخی ناشناخته شیراز و البته بیشتر از همه، با هدف جلوگیری 
از آسیب های احتمالی پس از ماجرایی که در روزهای آغاز کار این گروه فیلم ساز 
در باغ عفیف آباد پیش آمد، مســتقلا وارد عمل شدیم و در کنار این گروه قرار 

گرفتیم.
او اضافه کرد:  ساخت سریال خانگی و فیلم سووشون زمانی که در باغ عفیف آباد 
شیراز آغاز شد، مشکلاتی داشت و بعد که انجمن دوست داران میراث فرهنگی 
وارد شــد و برخی هماهنگی ها را انجام داد تا هیچ خســارت و آســیبی به آثار 
تاریخی و اماکنی که محل فیلم برداری اســت،  وارد نشود، در هشت ماه گذشته 
همواره یکی از اعضای انجمن در کنار تیم ســازنده اثر سووشون حضور داشته 

است.
رییس انجمن دوســت داران میراث فرهنگی و گردشــگری استان فارس درباره 
انتخــاب خانه نصیرالملک با توجه بــه این که این عمارت بــا تزئینات فاخر و 
ارزشــمند درحال حاضر محل استقرار پایگاه بافت تاریخی شیراز بوده و امکان 
بازدید عمومی ندارد، اظهار کرد:  حدود دو سال پیش در سفر کارگردان به شیراز 
برای بررســی لوکیشن ها،   تعداد زیادی از خانه ها و اماکن تاریخی بازدید شده، 
از بین آن ها تعدادی انتخاب شــده است. البته آن بازدیدها با مجوز و همراهی 

میراث فرهنگی بوده است.
او اضافه کرد:  این گروه فقط یک روز در خانه نصیرالملک فیلم برداری داشت که 
به این منظور، قسمت شاه نشــین را انتخاب کرده بود. این خانه در حال حاضر 
محل استقرار دفتر بافت تاریخی شیراز است و وسایل کار آن ها در اتاق های این 
عمارت قرار دارد که وقتی عوامل فیلم می خواســتند این وسایل را از شاه نشین 
خارج کنند و آن را فرش کنند، ما خودمان پلاستیک های حباب دار تهیه کردیم 
و بخش هایی را که در معرض آسیب احتمالی قرار داشت، پوشاندیم و تا آخرین 

لحظه حضور عوامل سازنده این اثر در خانه نصیرالملک حواسمان بود.
منیعاتی درباره حضور نماینده اداره کل میراث فرهنگی در جریان ســاخت این 
فیلم در اماکن تاریخی شیراز نیز گفت:  طبیعتا که نماینده این اداره کل حضور 
داشــته  ولی انجمن مستقل وارد این ماجرا شــده است و از همان ابتدا هرچه 
پیشــنهاد و توصیه داشتیم، گروه ســازنده فیلم رعایت کردند. حضور ما هم به 

دستگاه میراث فرهنگی ارتباطی ندارد و از جانب آن ها نبوده است.
رییس انجمن دوســت داران میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس با اشاره 
به ادامه کار پروژه نرگس آبیار در شــیراز،   بیان کرد:  ما امیدواریم در پایان کار، 
الحاقات و دکورها به ویژه در باغ عیفیف آباد، جمع آوری شوند و میراث فرهنگی 

نیز باید پیگیر این موضوع باشد.
خانه نصیرالملک  ۳۰ اردیبهشت ماه ۱۳۵۴ خورشیدی با شماره ۱۰۶۸ به ثبت 

ملی رسیده است
ایســنا تا لحظه ارســال این گفت وگو، از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی نیز پیگیر بود تا توضیحات احتمالی آن ها را براســاس ماده ۱۳ 
دســتورالعمل این وزارتخانه درباره »فیلم برداری و عکاســی از اماکن تاریخی و 
اموال منقول فرهنگی  ـ تاریخی« که در ســال ۱۳۹۸ صادر شده است، دریافت 

کند که بی نتیجه ماند.
در تبصره این ماده آمده اســت: »در راســتای حمایــت از تولیدات تصویری با 
رویکرد معرفی اماکن تاریخی،   ساخت فیلم های داستانی،  سینمایی، سریال های 
تلویزیونی و نمایش خانگی پس از بررسی و تصویب طرح و فیلمنامه ارسالی در 
شورای فیلم وزارتخانه و تایید حوزه های نظارتی مرتبط با صدور مجوز از سوی 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی طی انعقاد تفاهم نامه،  عقد قرارداد با هدف 

تبادل فرهنگی امکان پذیر است.«
در همین دستورالعمل، قوانین لازم الجرایی برای تمام گروه ها تعیین شده است، 

از جمله این که:
»نورپردازی روی اشــیاء باید از فاصله ایمن )حداقل یک متر( با نور غیرمتمرکز 

روی شیء و رعایت کلیه موراد حفاظتی امکان پذیر است.
خوردن و آشامیدن و استعمال دخانیات در مجاورت اشیاء در محل فیلمبرداری 

یا عکاسی ممنوع است.
حضور افراد متفرقه در محل عکاسی یا فیلم برداری ممنوع است.

هرگونه تماس مستقیم فیلم بردار و عکاس )عوامل( با اموال منقول و غیرمنقول 
فرهنگــی ـ تاریخی ممنوع اســت و در هنگام فیلمبرداری و عکاســی به طور 
قطــع از جابه جایی اموال منقول خودداری کرده، در صورت ضرورت جابه جایی 
اموال منقول در درون مجموعه، جابه جایی با تایید مدیریت ذی ربط و با حضور 
امین اموال مربوطه،   کارشناس حفاظت و مرمت و نماینده یگان حفاظت، ضمن 
رعایت کامل مفاد این دســتورالعمل و ضوابط مصوب حفاظتی قید شــده در 

دستورالعمل حفاظتی و مرمتی اموال فرهنگی  ـتاریخی ممکن است.
همچنین تردد وسایل سنگین و ارتعاش آور و استفاده از ابزارهای تخریبی برای 
فیلم برداری در محوطه و حریم اماکن تاریخی موضوع این دســتوالعمل ممنوع 
اســت. علاوه  بر این هرگونه دخل،  تصرف، تغییر، تخریب و ســاخت سازه های 
حجمــی به عنوان دکور اماکــن تاریخی مرتبط و نیز نصــب و الصاق هرگونه 
تجهیزات جانبی )اعم از نورپردازی، حرکتی و ...( در کلیه فضاهای داخل و خارج 
اماکن تاریخی )نظیر ساختمان، عناصر وابسته به معماری، آب نماها،  درختان و 

پوشش های گیاهی( محوطه های درحال کاوش یا مرمت،   ممنوع است.
هــر گونه فیلمبرداری و عکاس حرفــه ای از داخل و خارج اماکن تاریخی بدون 

کسب مجوز از مراجغ ذی ربط پیگرد قانونی دارد.
ضمن آن که نظارت عالیه بر اجرای این مفاد بر عهده اداره کل حراســت وزارت 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی است.«

»مورگان فریمن« وزیر امور خارجه آمریکا می شود
»مورگان فریمن« به مجموعه بازیگران ســریال درام ساخته »تیلور شریدان« با 
عنوان »شیر ماده« محصول سامانه نمایش آنلاین پارامونت پلاس پیوسته است.

به گزارش ایسنا به نقل از ورایتی، سریال »شیر ماده« بر اساس یک برنامه واقعی 
ســازمان جاسوسی و اطلاعاتی سیا ساخته شده است و درباره شخصیتی به نام 
»کروز مانوئلوس« یک تفنگدار دریایی جوان خشن اما پرشور است که با پیوستن 
به تیم شــیرهای سیا برای کمک به سرنگونی یک سازمان تروریستی استخدام 
می شــود. از دیگر بازیگران این فیلم می توان »زو سالدانا«، »جیل واگنر«، »دیو 
آنابل«، »لامانیکا گارت«، »جیمز جردن« و »آستین هبرت« اشاره کرد و طبق 
اعلام پیشین، »نیکول کیدمن« علاوه بر تهیه کنندگی اجرایی در این سریال نیز 
مقابل دوربین خواهد رفت.  »مورگان فریمن« در این ســریال در نقش »ادوین 
مولینز«، وزیر امور خارجه ایالات متحده را بازی خواهد کرد. جالب اینجاســت 
که این اولین بار نیست که »فریمن« نقش یکی از اعضای بلندپایه دولت ایالات 
متحده را بازی می کند و  پیش از این در فیلم »تاثیر عمیق« نقش رئیس جمهور 
آمریکا و در فیلم »المپوس سقوط کرده« نقش رئیس مجلس را ایفا کرده است. 
او در دنباله این فیلم با عنوان »لندن ســقوط کرده است« معاون رئیس جمهور 
شد و در فیلم سوم »فرشته سقوط کرده است« هم در نقش رئیس جمهور ظاهر 
شد. فریمن همچنین نقش مدیر سیا را در فیلم اقتباسی ساخته »تام کلنسی« با 
عنوان »مجموع همه ترس ها« ایفا کرد و در سریال »خانم وزیر« محصول شبکه 

سی بی اس نیز در نقش رئیس دیوان عالی آمریکا بازی کرده است. 
»مورگان فریمن« یکی از نمادین ترین بازیگران نســل خود اســت که در طول 
دوران حرفه ای پنج نامزدی جایزه اسکار را برای فیلم های »مهارت شهرنشینی«، 
»راننده خانم دیزی«، »رســتگاری در شاوشــنک«، »عزیــز میلیون دلاری« و 
»محکوم« دریافت کرده اســت. او برای بازی در فیلــم »عزیز میلیون دلاری« 
ســاخته »کلینت ایســتوود«، برنده جایزه بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شد. 
»فریمن« همچنین نامزدی گلدن گلوب را برای همه این فیلم ها دریافت کرد و 

برای »رانندگی خانم دیزی« برنده گلدن گلوب شده است.
این بازیگر ۸۵ ساله همچنین سه بار نامزد جایزه امی شده است که آخرین بار 
برای بهترین بازیگر مهمان در سریال کمدی برای »روش کومینسکی« محصول 

نتفلیکس رقم خورده است.

نگاه

خبر کوتاه

»آگوســت ماکه«  ـ نقاش آلمانی ـ ۲۷ ساله 
بود که زندگی اش به پایان رســید. او یکی از 
ســربازانی بود که برای کشورشان در جنگ 
جهانی اول جنگیدند.  »ماکه«  به رغم فعالیت 
هنری کوتاه هشــت ساله بیش از ۶۰۰ تابلو 
نقاشی و ۹۰۰۰ طراحی خلق کرد. امروزه از 
او به عنوان پدر اکسپرسیونیســم آلمان یاد 
می شــود. به گزارش ایسنا،  »آگوست ماکه« 
در ۳ ژانویه ۱۸۸۷ در آلمان به دنیا آمد. نبوغ 
هنری او از زمانی که کوچک بود شــروع به 
ظهور کرد. در آن زمــان، پدر »ماکه«  برای 
ســرگرمی مناظر را نقاشــی می کرد و آثار 

هنری باستانی را جمع آوری می کرد.
در ســال ۱۹۰۳، زمانی که »ماکه«  با پدر و 
مادر و دو خواهر و بــرادر دیگرش در »بن« 
زندگی می کردنــد، او با »الیزابت گرهارت«، 
دختر یک تاجر برجســته آشــنا شد. آن ها 
در ســال ۱۹۰۹ ازدواج کردنــد. تا پیش از 
درگذشــت »ماکه«  در سال ۱۹۱۴ میلادی، 
»الیزابت« سوژه بیش از ۲۰۰ پرتره او شد و 

به »ماکه« کمک کرد تا مهارت های خود را 
به عنوان یک نقاش افزایش دهد.

در سال ۱۹۰۴، »ماکه« در آکادمی سلطنتی 
هنر در دوســلدورف آلمــان ثبت نام کرد. با 
این حال، دو ســال بعد، این جوان ۱۹ ساله 
از اینکه به جــای کاوش در ایده های جدید 
هنر معاصر مجبور بود آثار اســتادان قدیمی 
نقاشی را کپی کند بیش از پیش ناامید شد. 
او آکادمــی را ترک کــرد و در حالی که در 
مدرســه هنرهای کاربردی دوســلدورف در 
کلاس های هنر عصرانه شــرکت می کرد، به 
عنــوان طراح صحنه و لبــاس در یک تئاتر 
محلی مشــغول به کار شد. در سال ۱۹۰۷، 
»ماکه« نخستین سفر خود به پاریس را انجام 
داد. او در آنجا آثار نقاشان امپرسیونیست را 
کشــف کرد. سبک ظریف و انتخاب موضوع 
آن ها تأثیر عمیقی بر هنر او گذاشت. نقاشی 
او با عنوان »باغ آفتابی« که در ســال ۱۹۰۸ 
میلادی خلق شــد، نمونه بارزی از الهامات 
امپرسیونیستی در آثار »ماکه« است. »ماکه« 

در ســفر بعدی به پاریس در سال ۱۹۰۹ با 
آثار »آنری ماتیس«  روبه رو شد. »ماکه« که 
تحت تاثیر نحوه به کارگیری رنگ ها توسط 
»ماتیس«  قرار گرفته بود، استفاده از رنگ های 
روشن تر و ضربات قلم مو بزرگ تر و بی رمق تر 
را آغاز کرد. بین ســال های ۱۹۰۶ و ۱۹۱۰، 
»ماکــه «  به طور منظــم از پاریس، آلمان و 
ایتالیا بازدید می کرد، با هنرمندان دیگر آشنا 
می شد، ایده های مختلف را تبادل می کرد و 
با سبک های هنری گوناگون در سراسر اروپا 
آشنا می شد. این دوران از سفرهای »ماکه« 
نبوغ و مهارت های واقعی او را آشکار کرد. در 
آن زمان او فقط ۲۲ سال داشت، از تجربیات 
خوداســتفاده کرد و سبک نقاشی شخصی 
و متمایــز خــود را شــکل داد. »ماکه«  ۲۲ 
ســاله بود که »فرانتس مارک« نقاش جوان 
اکسپرسیونیست را در مونیخ آلمان ملاقات 
کرد و این دو شــروع به همــکاری نزدیک 
کردند و سبکی انتزاعی و رنگارنگ تر را توسعه 
دادند. جزئیات برای »ماکه«  و »مارک« کم 

اهمیت تر شدند. چیزی که برای آن ها اهمیت 
داشت، واکنش احساسی بود که از رنگ های 
روشن و متضاد نقاشی حاصل می شد. آن ها 
 Der Blaue« بعــداً یک گروه هنری به نام
Reiter« )ســوارکار آبی( تشــکیل دادند. 
»ســوارکار آبی«  گروه هنری بود که توسط 
نقاشان اکسپرسیونیست ساکن آلمان شکل 
گرفت و به توســعه هنر انتزاعی کمک کرد. 

این گروه نمایشگاهی را با عنوان »نخستین 
نمایشگاه ویراســتاران سوارکار آبی« ترتیب 
داد که بین دســامبر ۱۹۱۱ تا ژانویه ۱۹۱۲ 
در مونیخ برگزار شــد. در این نمایشگاه ۴۳ 
اثر از ۱۴ هنرمند از جمله »آگوست ماکه« به 
نمایش گذاشته شد. اگرچه سبک نقاشی ها 
متفاوت بود، اما نمایشگاه عموماً نشان دهنده 

علاقه به تجربه و بیان آزاد بود.

نابغه هنر که در ۲۷ سالگی مُرد!


